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نگـــــره
دانشجویانآزادشدهومیشوند

درهای اوین باز شد! 
آرمانملی–یاسمینطالقانی:وزیر 
علوم در دولت  اصلاحات چندی قبل با 
تاکید بر اینکه اعتراض حق دانشجو است 
و باید به رسمیت شناخته شود، گفت: 
از دانشجویان به عنوان اقشار فرهیخته 
جامعه این انتظار را داریم که در چارچوب 
قانون، اخلاق و آداب نقد و اعتراض، 
خواسته هایشان را مطرح کنند. مصطفی 
معین افزود: »از منظر من دانشجویان 
حتی در اعتراضاتشان، همواره منافع ملی و 
امنیت کشور را مد نظر داشته اند. می توانم 
بگویم تاکنون هم رعایت امنیت ملی را 
نخستین اولویت خود قرار داده اند. اگر 
دانشجویان اعتراضی دارند، دلسوزانه، 
صادقانه و متناسب با حفظ شرایط حساس 
کشور است.« جعفر توفیقی وزیر علوم 
دیگر دولت اصلاحات هم پیش ازاین 
گفته بود: » ما طرفدار بسط فعالیت ها 
و تنوع در موضع گیري ها بودیم. تجربه  
من از حضور در وزارتخانه پذیرفتن این 
اصل بود که هر چه تشکل هاي دانشجویي 
سلایق مختلفي را در برگیرند به نفع کشور، 
جنبش دانشجویي و رشد ظرفیت هاي 
دانشجویان است.« وی همچنین یادآور 
شده بود که دولت نمي تواند در همه  
شئونات فعالیت هاي دانشجویي مداخله  
حداکثري کند در زمان ما هم اگر مشکلي 
پیش مي آمد کار به اینجا کشیده نمي شد 
که فعالیت هاي دانشجویي مسکوت شود، 
کسي اخراج شود و تشکلي تعطیل شود 
و تلاش مي شد از طریق همکاري مستمر 
مسائل حل شود نه در چارچوب هاي اداري 

که با سازمان دولتي برخورد مي شود. 
  تلاشوزارتعلومبــــرای

بازداشتیها
این روزها تلاش برای بازگردان آرامش 
به کشور در جریان است و نهادهای ذیربط 
اقداماتی در این راستا انجام می دهند. امام 
خمینی)ره( فرموده بودند که دانشگاه 
مرکز تحولات است و در روزهای اخیر 
دانشجویان به روش های مختلف اعتراض 
خود را نشان داده بودند، اما اتفاقاتی رخ داد 
که منجر به بازداشت برخی دانشجویان 
شد. مسئولان با علم به این موضوع آزاد 
کردن دانشجویان را در دستور کار قرار 
دادند و علی شمسی پور سخنگوی وزارت 
علوم در صفحه توئیتر خود نوشت: با تلاش 
وزیر علوم و همکاری دستگاه های امنیتی 
و قضائی اکثر دانشجویان دستگیرشده 
در ناآرامی های اخیر آزاد شدند. رایزنی ها 
برای آزادی مابقی آنها ادامه دارد. وی با 
بیان اینکه اکثر دانشجویان دستگیرشده 
با پیگیری های وزارت علوم و دستگاه های 
امنیتی آزاد شدند، اعلام کرد: کلاس های 
درس در دانشگاه های کشور به صورت 
حضوری برگزار شده است و به همین شکل 

ادامه خواهد یافت. 
  دانشجویانآزادشدند

مدیر حوزه ریاست و روابط عمومی 
دانشگاه علامه طباطبائی از آزاد شدن ۹ نفر 
از دانشجویان بازداشت شده این دانشگاه 
خبر داد. محسن حبیبی با بیان اینکه پیگیر 
آزاد کردن دیگر دانشجویان هستیم، افزود: 
رئیس دانشگاه علامه طباطبائی روز گذشته 
در جمع دانشجویان از پیگیری های شبانه 
روزی هیات رئیسه دانشگاه برای آزادی 
دانشجویان بازداشت شده خبر داد و به 
دانشجویان اطمینان خاطر داد که هر چند 
همه دانشجویان در فضای بیرون از دانشگاه 
دستگیر شده اند ولی هیات رئیسه دانشگاه 
همه تلاش خود را برای آزاد شدن آنها 
به کار می گیرد. حبیبی یادآور شد: ما تا 
جایی که امکان دارد، پیگیری می کنیم، 
حتی اگر نیاز به وثیقه بود، تلاش می کنیم 
وثیقه تامین شود تا زمینه آزادی همه 
دانشجویان بازداشتی فراهم شود. همه 
دانشجویانی که در حوادث اخیر در محل 
دانشگاه شریف بازداشت شده بودند، آزاد 
شدند. این دانشگاه اعلام کرد: طبق پیگیری 
و استعلام های انجام شده در روز یکشنبه 
سوم مهرماه از طریق رئیس دانشگاه، وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری، یکی از اعضای 
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی و 
حراست دانشگاه شریف، 7 دانشجوی 
بازداشت شده شامگاه یکشنبه 3 مهر به 
منزل / خوابگاه خود برگشته اند. بیش از 
این دانشگاه شریف از بازگشت 6 نفر از این 
افراد به جمع خانواده خود خبر داده و تاکید 
کرده بود: اهالی خانواده دانشگاه صنعتی 
باشند،  داشته  خاطر  اطمینان  شریف 
تلاش هیات رئیسه دانشگاه در بررسی 
وضعیت و بازگشت نفر هفتم به علاوه 
برخی دانشجویان دیگری که در تجمعات 
خیابانی چند روز گذشته بازداشت شده اند، 
ادامه خواهد داشت. همچنین خبرگزاری 
مهر نوشت: »7 دانشجوی دانشگاه تهران 
که روز شنبه ۹ مهر ماه ۱۴۰۱ در حوالی 
خیابان کریمخان زند توسط یک مرجع 
مسئول دستگیر شده بودند، آزاد شدند. 
بر اساس پیگیری ها از مسئولان دانشگاه 
تهران، در پی مذاکره سید محمد مقیمی 
رئیس دانشگاه تهران با مقام این مرجع 
مسئول، این دانشجویان ساعتی قبل آزاد 
شده و تحویل مسئولان دانشگاه شده اند. «

آرمانملی:باقر و سیامک نمازی آزاد شدند. 
نور نیوز نوشت: »استفان دوجاریک«، سخنگوی 
سازمان ملل خبر داد که »باقر نمازی« از زندان 
آزاد شده و ایران را ترک کرده و »سیامک نمازی« 
نیز آزاد شده )اما همچنان در ایران( است. حساب 
کاربری سازمان ملل نیز اعلام کرد که »آنتونیو 
گوترش«، دبیرکل سازمان ملل قدردان این است که 
پس از درخواست از رئیس جمهور جمهوری اسلامی 
ایران برای آزادی باقر نمازی، به او اجازه ترک ایران 
برای درمان داده شده است. سیامک و باقر نمازی 
چند سال پیش به اتهام جاسوسی و همکاری با 
دولت آمریکا هر کدام به ۱۰ سال حبس محکوم 
شده بودند.« سیامک نمازی از سال ۲۰۱۵ در زندان 
به سر می برد و به جرم »همکاری با دولت های 

متخاصم« به ۱۰ سال زندان محکوم شد. 
  ماجرای7میلیارددلار

خبرها حاکی از آن است که آزادسازی زندانیان 
ایران و آمریکا همزمان با آزادسازی میلیاردها دلار 
منابع ارزی تهران انجام خواهد شد. از سوی دیگر، 
این توافق با وساطت یکی از  کشورهای منطقه بود. 
منابع آگاه نیز اعلام کرده اند که آزادی زندانیان 
مستقل از مذاکرات احیای برجام است. تسنیم 
هم دیروز نوشت: » آزادسازی زندانیان ایران و 
آمریکا و همچنین آزادسازی میلیاردها دلار از 
منابع بلوکه شده ایران در کره جنوبی خبر مهمی 
است که هم اکنون از سوی رسانه های مطرح دنیا 
نیز در حال مخابره است.  در حالی که مذاکرات 
رفع تحریم ها به دلیل عدم اتخاذ تصمیم سیاسی از 
سوی ایالات متحده آمریکا همچنان بدون حصول 
نتیجه باقی مانده است، این کشور مستقل از روند 
مذاکرات هسته ای، در حال پیگیری موضوع آزادی 
زندانیان خود در ایران و هم زمان آزادسازی منابع 
مسدودشده ارزی کشورمان در کره جنوبی است. 
طی هفته های اخیر مذاکرات فشرده ای با وساطت 
یکی از کشورهای منطقه درباره آزادسازی هم زمان 
زندانیان ایران و آمریکا انجام شده است و میلیاردها 
دلار از منابع ارزی مسدودشده کشورمان نیز در 
این چارچوب در شرف آزادسازی است. خبرهای 
تکمیلی بیانگر آن است که آزادسازی همزمان 
زندانیان ایران و آمریکا و همچنین آزادسازی 7 
میلیارد دلار از منابع بلوکه شده ایران با میانجی گری 
قطر انجام شده است، ضمن اینکه سوییس و سازمان 

ملل نیز به عنوان کانال ارتباطی در این امر درگیر 
هستند.« نور نیوز رسانه نزدیک به شورای عالی 
امنیت ملی در آخرین ساعات شامگاه شنبه نوشت: 
در حالی که مذاکرات رفع تحریم ها به دلیل عدم 
اتخاذ تصمیم سیاسی از سوی ایالات متحده آمریکا 
همچنان بدون حصول نتیجه باقی مانده، این کشور 
مستقل از روند مذاکرات هسته ای، در حال پیگیری 
موضوع آزادی زندانیان خود در ایران و هم زمان 
آزادسازی منابع مسدود شده ارزی کشورمان در کره 
جنوبی است. خبرهای رسیده به »نورنیوز« حاکی 
است که طی هفته های اخیر مذاکرات فشرده ای با 
وساطت یکی از کشورهای منطقه درباره آزادسازی 
هم زمان زندانیان ایران و آمریکا انجام و میلیاردها 
دلار از منابع ارزی مسدود شده کشورمان نیز در 
این چارچوب در شرف آزادسازی است. بر این 
اساس؛ ایران هنوز حساب های اعلامی برای انتقال 
منابع مذکور را بنا بر ملاحظات بانکی نپذیرفته و 
حساب های جدیدی را به این منظور معرفی کرده 
است. همزمان با اعلام اخبار مربوط به آزادسازی 
زندانیان ایران و آمریکا و آزادسازی 7میلیارد دلار از 
دارایی های بلوکه شده ایران در کره جنوبی، مصطفی 
قمری وفا؛ سخنگوی بانک مرکزی اعلام کرد: 
پیگیری های مستمر برای آزادسازی منابع ارزی 
مسدودشده کشورمان با همکاری نزدیک دستگاه 
دیپلماسی در حال انجام است. او تأکید کرد: طی 
هفته های اخیر پیشرفت های قابل ملاحظه ای در این 
خصوص حاصل شده است، برخی ملاحظات بانکی 

همچنان باقی  اما در تعامل با طرف های مقابل برای 
رسیدن به نتیجه، در حال پیگیری است. 
  امیرعبداللهیانوعدهدادهبود

۵ مهر وزیر خارجه در پاسخ به این سوال که 
مذاکرات درباره تبادل زندانیان، از جمله تبادل 
شهروندان دو تابعیتی زندانی در ایران در چه 
وضعیتی قرار دارد و آیا بدون برجام توافقی بر سر 
این موضوع انجام خواهد شد یا نه؟ گفت: ما ارتباطی 
میان این دو موضوع نمی بینیم. هیچ ارتباطی میان 
این موضوع انسانی که مساله زندانیان است و 
موضوع برجام وجود ندارد. ما بی چون وچرا آماده 
این تبادل زندانیان هستیم چون باور داریم که این 
موضوعی انسانی است. ما این را به آمریکایی ها هم 
گفته ایم. امیرعبداللهیان در پاسخ به اینکه ایران 
برای انجام شدن این کار منتظر چیست و چه چیز 
مانع می شود؟ گفت: باید طرف خودتان را مقصر 
بدانید. در پاسخ دادن به این موضوع خیلی کند 
عمل می کنند. نمی دانم چه مشکلی دارند. هر وقت 
بگویند آماده هستند، ما این کار را خواهیم کرد. اما 
خوش بینم. وزیر امور خارجه ایران درباره اینکه 
اگر این موضوعی انسانی است، چرا به باقر نمازی، 
یکی از شهروندان دو تابعیتی زندانی در ایران اجازه 
داده نمی شود که خدمات پزشکی دریافت کند؟ 
توضیح داد: او با خدمات وی آی پی از تمامی امکانات 
بهره مند است. به او خدمات پزشکی وی آی پی ارائه 
می شود. دسترسی کنسولی ایجاد شده است. اعضای 
خانواده اش به طور منظم با او دیدار می کنند. من فکر 

می کنم به آسانی می تواند تبادل شود. البته این بر 
عهده مقامات قضایی مان است. اما خوش بینم. 

  اقدامبشردوستانهبود
امور  آبادی«، معاون  دیروز »کاظم غریب 
بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق بشر، در 
پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران در خصوص باقر 
و سیامک نمازی گفت: باقر نمازی به خاطر مسائل 
پزشکی و درمانی نزدیک به چهار سال است که 
خارج از زندان و در منزل خود در تهران به سر 
می برد. معاون امور بین الملل قوه قضائیه تصریح 
کرد: با توجه به درخواست های مطرح برای ادامه 
معالجه در خارج از کشور، بنابر ملاحظات انسان 
دوستانه روز چهارشنبه گذشته از باقر نمازی 
رفع ممنوع الخروجی به عمل آمد و هر زمانی که 
بخواهد، می تواند از کشور خارج شود. غریب آبادی 
افزود: در همین چارچوب، یک هفته مرخصی نیز 
به سیامک، فرزند او داده شده تا بتواند با والدینش 
دیدار کند. دبیر ستاد حقوق بشر ابراز امیدواری کرد 
که زندانیان ایرانی در بند آمریکا نیز هرچه سریع تر 

آزاد شوند. 
  تحلیلفایننشالتایمزازتصمیمایران

روزنامه فایننشال تایمز در گزارشی درباره 
آزادی موقت یک شهروند دو تابعیتی ایرانی – 
آمریکایی به نقل از یک منبع آگاه این اقدام را 
نشان دهنده حسن نیت ایران برای تبادل بزرگ 
زندانیان با آمریکا دانست و از احتمال آزادسازی 
دارایی های بلوکه شده ایران در کره  جنوبی خبر 
داد. در پی انتشار خبر آزادی سیامک نمازی و 
خروج پدر او از کشور، برخی رسانه ها این اقدام را 
با احتمال آزادسازی قریب الوقوع دارایی های بلوکه 
شده ایران در بانک های کره جنوبی مرتبط دانستند. 
روزنامه فایننشال تایمز نیز با انتشار این خبر به نقل 
از یک دیپلمات مطلع از این مذاکرات نوشت: اقدام 
اخیر ایران برای آزاد کردن زندانیان آمریکایی را 
می توان نشان دهنده حسن نیت تهران برای یک 
توافق بزرگ تر درخصوص تبادل زندانیان دانست. 
این دیپلمات همچنین در این باره به فایننشال 
تایمز گفت که چنین توافقی می تواند منجر به رفع 
مسدودیت وجوه ایرانی در بانک مرکزی کره جنوبی 
شود. این دیپلمات در ادامه خاطرنشان کرد که قطر، 
سازمان ملل و سوئیس در مذاکرات مربونط به این 

موضوع شرکت کرده اند. 
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که برخورد قهری با این مساله راه حل نیست. مساله مهم در این میان 
اینجاست که اگر تا دیروز عده ای از منتقدان بر لزوم اصلاح روش ها و 
به کارگیری شیوه های جدید تاکید داشتند؛ امروز جدای از منتقدان 
حامیان و موافقان دیروزی گشت ارشاد نیز به صف منتقدان رویه های 
جاری پیوسته اند و لزوم تغییر در شیوه های فعلی را متذکر می شوند. 
چنانکه مجلس نیز به این نتیجه رسیده که باید به لحاظ تقنینی و 
با توجه به شرایط حاضر نسبت به اصلاح و به روز رسانی قانون گام 
برداشت. آنچه مسلم است باید با توجه به مقتضیات روزآمد جامعه 
و نوع نگاه نسل جدید به مسائل مختلف با آنها به بحث و گفت وگوی 
اقناعی نشست و از در فرهنگ سازی مسائل را حل و فصل  کرد. مساله 
این است که اساسا چرا چنین مقوله ای که بالذات نهادهای فرهنگی 
باید متولی آن باشند و سازوکار درست و موثری برای آن تدارک 
ببینند به جایی برسد که آخرین نهاد یعنی پلیس بخواهد آن را 
عهده دار شود. این وظیفه  نهادهایی است که این وظیفه به آنها محول 
شده است. اگر برای حل این موضوع و یافتن راهکارهای درست و موثر 
برخی نهادهای فرهنگی از کارآیی و کارآمدی لازم برخوردار نیستند 
باید در آنها تجدیدنظر جدی صورت گیرد تا ضمن اینکه وظایف خلط 

نشود سایر دستگاه ها نیز به جهت روش های به کار گرفته شده مورد 
نقد قرار نگیرند.  لذا آنچه امروز مورد انتقاد است روش برخورد گشت 
ارشاد در این مقوله است که باید اصلاح گردد قدر مسلم این مساله 
همراه با رضایت مردم؛ نتایج بسیار بهتری در جامعه خواهد داشت. 
حال با اتفاقاتی که طی چند وقت اخیر رخ داده و نظرات و پیشنهادات 
کارشناسان، مسئولان امر و مقامات باید دید چه تغییراتی در شیوه و 
روش مواجهه با مقوله بد حجابی یا بد پوششی صورت خواهد گرفت. 

  گشتارشادبااحترامبرخوردکند
یک عضو مجلس خبرگان رهبری در خصوص نوع برخورد گشت 
ارشاد با مردم و توصیه  در این خصوص اظهار داشت: مسئولین 
گشت ارشاد باید متوجه باشند اجازه ای که به اینها داده شده تا تذکر 
بدهند به کسی که مثلا حجاب را رعایت نمی کند با ادب، احترام، 
موعظه و نصیحت با مخاطبان خود صحبت کنند. آیت ا... مرتضی 
مقتدایی گفت:  این گروه ارشاد اگر دیدند یک خانمی حجابش را 
رعایت نکرده، باید به عنوان دوست و خیرخواه یا مثل یک برادر 
مهربان یا مثل یک پدر و مادر که نسبت به فرزند علاقه دارند، با اینها 
صحبت کنند. اگر آنها برخورد تند کردند شما مقابله نکنید؛ شما 
خداحافظی کنید و کنار بروید. باید به همین گروه ارشاد تذکر داد 
که برخوردهای دوستانه، پدرانه، برادرانه و مادرانه با این خواهران 
و برادران صحبت کنند. وی در خصوص عملکرد گشت ارشاد در 
شرایط حاضر بیان کرد:  باید به خود این گروه تذکراتی داده شود 

که رفتارشان با مردم  تند نباشد و بلکه با رعایت برادری، خواهری 
و مادری برخورد خوب داشته باشند؛ که وقتی با طرف صحبت 
می کنند در قلب او تأثیر بگذارد و فکر کند یک دوست، پدر یا برادر 

دارد با او حرف می زند. 
  برخوردقهریجوابنمیدهد

 دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر تصدی گری دولت و 
وزارت کشور، ورود مستقیم پلیس، گره زدن حجاب به حکم قضائی، 
عدم وجود قوانین به روز و وجود مصوبات بی پشتوانه اجرایی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی را از عوامل مهم حل نشدن موضوع عفاف و 
حجاب در کشور برشمرد و افزود: وقتی وزیری نمی تواند کارمندان 
ساختمانی که خود در آن مستقر است را ملزم به رعایت حجاب 
کند چگونه می تواند دیگران را ملزم به رعایت حجاب کند؟ دولت 
تا مشکل حجاب کارمندان خود را حل نکند، نمی تواند برای مردم 
نسخه بپیچد. سید محمدصالح  هاشمی گلپایگانی، با تأکید بر اینکه 
برخورد قهری در حوزه حجاب جواب نمی دهد گفت: درباره برخورد 
مستقیم پلیس نیز بارها گفته ایم که باید شکل و روش اصلاح و اقتدار 
پلیس حفظ شود و شیوه های ده سال قبل جواب نمی دهد. وی با 
اشاره به اینکه قانون موجود عملا قابل اجرا نیست، افزود: مجلس 
شورای اسلامی در اصلاح قانونی که پلیس و قوه قضائیه بر اساس 
آن موظف به انجام وظایف خود هستند نباید از زیر مسئولیت اصلی 

خود شانه خالی کند. 

احمدحکیمیپوردرگفتوگوبا»آرمانملی«:
دولت سیزدهم تلاش های دولت سابق در 
زمینه نقد و اعتراض قانونی را ادامه دهد

آرمانملی-سهیلثابت:رئیس جمهور در 
گفت وگو با مردم در رسانه ملی گفت: »مردم حق 
اعتراض دارند و دولت از این حق حمایت می کند و 
ضروری است که در جهت تحقق این حق قانونی مردم 
و با تاکید بر قانون اساسی مکان هایی برای توجه به 
این اعتراض در نظرگرفته شود.« درگذشته نیز دولت 
دوازدهم بعد از برخی اعتراضات تلاش کرد که به این 
مهم جنبه قانونی ببخشد اما برخی نهادها آن مصوبه 
را برخلاف قانون اساسی اعلام کردند و عملا این 
موضوع بر زمین ماند تا اینکه از قرار معلوم هم دولت 
ابراهیم رئیسی و هم مجلس یازدهم درصدد هستند 
که زمینه های قانونی ایجاد چنین مکان هایی و حتی 
نوع مجوز به تجمعات را تعیین کند. البته از راهروهای 
مجلس سخنان بیشتری در ارتباط با این موضوع 
به گوش می رسد. حال باید دید در آینده این مورد 
محقق می شود یا خیر؟ در این راستا برای بررسی 
سخنان نمایندگان مجلس در مورد رفع مبانی قانونی 
برگزاری تجمعات و لزوم در نظر گرفتن مکان هایی 
برای تجمع و اعتراضات قانونی »آرمان ملی« با احمد 
حکیمی پور، دبیرکل حزب اراده ملت و فعال سیاسی 
اصلاح طلب به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
  قانوناساسیحقتجمعاحزابوگروههای
سیاسیرابهرسمیتشناختهاست،حالاینکه
اینمسئلههنوزبهصورتواقعیمحققنشده
است.درصورتتحققاینمورد،مردمتاچه

میزانبهخواستههایخودخواهندرسید؟
 مردم و تشکل ها از این حق قانونی برخوردار 
هستند که نظر خود را در ارتباط با مسائل روز جامعه 
اعلام کنند و در میتینگ و راهپیمایی درخواست های 
خود را به گوش مسئولان و دولتمردان برسانند اما 
متأسفانه بعد از گذشت سالیان سال ساز و کار این 
مورد هنوز مشخص نشده است. بارها در مورد اینکه 
باید این حق به رسمیت شناخته شود و شناسایی این 
حق از سوی دولت موجب خواهد شد دولتمردان از 
نوع خواست مردم اطلاع پیدا کنند و برنامه های خود 
را براساس مطالبات مردم به رشته تحریر درآورند، 
بحث شده است. فعالان سیاسی در طول یک دهه 
گذشته پیشنهادهایی در این ارتباط به دولتمردان 
داده اند. آخرین بار نیز این موضوع در دولت قبل 
جدی گرفته شد و وزارت کشور هم آیین نامه و ضوابط 
آن را مشخص کردند حتی محل های آن نیز مشخص 
شد. در راستای تدوین این مورد حتی از کارشناسان 
و فعالان رسانه ای مشاوره هایی اخذ شد حتی به 
منظور تصویب آن را به هیات دولت فرستادند اما به 

جایی نرسید. 
  رئیسجمهوراخیرااعلامکردهکهبایدبه
سمتبرگزاریقانونیتجمعاتگامبرداشتو
دولتدرجهتاینموضوعتصمیماتیدارد.
درشرایطفعلیمیتوانبهتحققاینوعده

امیدداشت؟
 اگر دولت فعلی قصد دارد موانع قانونی برگزاری 
تجمعات را حذف کند، نیازی نیست اقدام زیادی در 
این جهت انجام دهد. دولت فعلی تنها تلاش های 
دولت سابق در این زمینه را ادامه دهد. قطعا اسناد 
تلاش های دولت سابق در جهت اعطای مجوز به 
راهپیمایی ها در دبیرخانه دولت موجود است. توجه 
دولت ها به اعتراضات قانونی مردم ضرورتی ملی 
است و این مهم جزو حقوق اساسی مردم است و اگر 
بخواهند نظر خود را اعلام کنند و یا موضوعی را عنوان 
نمایند باید ساز و کار قانونی وجود داشته باشد تا 

تحت حمایت قانون قرارگیرند. 
  چرادولتهاطبقبرنامهدرجهتحل
حرکت تجمعات برگزاری قانونی موانع

نمیکنند؟
شود  روبه رو  حاشیه هایی  با  اعتراضات  باید 
تا دولت ها به فکر بیفتند که مبانی قانونی برای 
اعتراضات را ایجاد کنند؟ گویا اولین بار است که 
اعتراضی به وجود آمده که به سرعت به سوی گام 
برداشتن در جهت رفع مبانی قانونی راهپیمایی های 
اعتراضی در حرکتند. حال اینکه سال های ۱3۹7 
و۱3۹8 در ارتباط با ایجاد زمینه های قانونی برای 
برگزاری تجمعات در دولت قبل بحث شده و 
نتیجه گیری نیز در این ارتباط صورت گرفت. در این 
زمینه حتی از دبیرکل های تشکل های سیاسی نیز 

نظرخواهی صورت گرفته بود. 
  دردولتهایمختلفبرایرسمیتیافتن
اعتراضاتبحثهاییمطرحبودهاست.حال
اینکهبایدبسترومکانیبرایاعتراضاز
سویدولتهافراهمشود.ازاینرو،رویکرد
وعملیاتیشدنآنصرفابرعهدهدولتاست
وآیاسایرنهادهانبایدبادولتدراینزمینه

همکاریکنند؟
 برگزاری تجمعات طبق قانون اساسی از جمله 
حقوق اجتماعی مردم است و همه قوا موظف هستند 
که از این حقوق بر حق مردم پاسداری کنند اما 
در طول سال های گذشته این مورد اجرا نشده و 
کنشگران در مورد احقاق این حق تذکراتی داده اند. 
  نمایندگانمجلسدرچندروزگذشته
مواضعموافقیگرفتهواعلامکردهاندآنچه
رئیسجمهورگفتهبایددربرگزاریتجمعات
قانونیعملیاتیشود.آیااینامکانوجوددارد
یکباربرایهمیشهمسالهقانونیبرگزاری

اجتماعاتحلوفصلشود؟
 سخنان نمایندگان مجلس در این رابطه یک 
رفتار واکنشی است. نباید این موارد را جدی گرفت و 
اینگونه اعلام نظرات واکنش به فضای موجود است. 
این مورد مربوط به مجلس نیست.  برخی دولتمردان 

نیز واکنشی به این موضوع ورود کرده اند.

آزادسازی7میلیارددلارازپولهایایران

پرونده   نمازی ها   بسته   شد
باقرایرانراترککرد،سیامکبهمرخصیآمد

 
 حوزه های علمیه 

و نهادهای آموزشی 
پاسخگو باشند

    

خوش رقصی ها 

هجمه بخشی از اصولگرایان به هنرمندان ادامه دارد. 
دیروز یک نماینده مجلس گفت: ریاست صدا و سیما 
باید عبرت بگیرد و سازمان سینمایی در چهره سازی ها 
تجدیدنظر کند این در حالی است که افرادی که با سرمایه 
این ملت چهره شده اند و جایگاه پیدا کرده اند به گمان اینکه 
شترانی هستند که می توانند بار امنیت و بار مردم را حمل 
کنند در میانه رودخانه فتنه ها بدرقصی می کنند، لذا صدا 
و سیما باید عبرت بگیرد و از جوانان قابل چهره بسازد نه 
افرادی که در بزنگاه ها برای دشمنان خوش رقصی می کنند. 
محمدعلی نقدعلی افزود: همچنین فدراسیون فوتبال نسبت 
به بعضی از چهره ها که خودشان را در آشوب های اخیر نشان 

دادند برخورد کند. 

 فضای کشور رو به آرامش است و به تدریج مباحث به 
سمت شناسایی بی تدبیری ها می رود. دیروز یک نماینده 
مجلس گفت: حوزه های علمیه، دانشگاه ها، آموزش و 
پرورش و سایر نهاده های آموزشی باید پاسخگو باشند زیرا 
این آشوب ها نشانه نتیجه عملکرد غلط فرهنگی و تربیتی 
مجموعه دستگاه های فرهنگی و آموزشی کشور است. جبار 
کوچکی نژاد افزود: حادثه فوت خانم امینی موجب اندوه و 
نگرانی همه مردم شدد اما نکته اینجاست که آیا صحیح است 
از یک فوت و اتفاق، کشته سازی کنیم و کلیات نظام را مورد 
تهدید قرار دهیم و به جان و مال مردم خسارات وارد نماییم 
و حیثیت نظام مقدس جمهوری اسلامی را که با خون صدها 

هزار شهید آبیاری شده در دنیا مورد هجمه قرار دهیم.

زمان بررسی علل ناآرامی های اخیر است. فعال سیاسی 
اصولگرا در پاسخ به این سوال که گلایه هایی نسبت به برخی 
رویه ها در کشور ایجاد شده است به نظر شما مسئولان در 
قبال پاسخگویی به این گلایه ها، دغدغه ها چه وظیفه ای 
دارند، گفت: الان اتفاقاتی که افتاده است، یک بخشی ممکن 
است تعبیر شود که آیا برخی اقدامات تحرکات بیگانه است یا 
افراد تحت تاثیر رسانه های خارجی به خیابان ها آمده اند. اما در 
بخش مهم این داستان یک مطالباتی از سوی مردم وجود دارد 
که محقق نشده است. محمد مهاجری اظهار داشت: بخشی 
از اعتراضات را دانشجوها انجام می دهند. در واقع موضوعی 
که در دانشگاه ها به عنوان کرسی های آزاداندیشی مطرح بود، 

هرگز اجرا نشد.
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